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Kqu~ne zemqe u regionu,

Hrvatska i SCG, svojim

odnosom odre|uju

bezbednost u ovom delu

jugoisto~ne Evrope. 

Budu}i da je kolektivna

bezbednost odgovornost

svih zemaqa, wihova

saradwa je - neminovnost.
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akon sukoba, potom }utawa, do{lo je vreme i za razgovore.
Nedavno je u na{oj zemqi boravio zamenik na~elnika Gene-
ral{taba Oru`anih snaga Republike Hrvatske general-pu-
kovnik Slavko Bari} i susreo se sa tada{wim zamenikom
na~elnika G[ VSCG viceadmiralom  Mihailom @arkovi-
}em. Razgovori na tako visokom nivou potvrdili su od-

lu~nost vojnog vrha dveju zemaqa da prati novi pravac u razvoju
me|usobnih odnosa, onako kako je to politika zacrtala.

– Ovo je prva prilika da razmenimo odre|ena iskustva koja
imamo mi u Oru`anim snagama Republike Hrvatske sa kolegama iz
Vojske Srbije i Crne Gore. Ovo je prvi radni sastanak na kome
smo poku{ali da utvrdimo zajedni~ke interese na{ih zemaqa i
oru`anih snaga. Savremeni bezbednosni rizici, izazovi i pret-
we vi{e nisu pojedina~ni, ve} zajedni~ki, te zahtevaju i zajedni~ki
odgovor i organizaciju. Stoga smo raspravqali o onim oblastima
koje su nam bliske, interesantne, gde postoje mogu}nosti unapre-
|ewa celokupnog sistema odbrane. Mi imamo iskustva ste~ena u
Partnerstvu za mir, ~ija je ~lanica Republika Hrvatska, a iskre-
no se nadam da }e ubrzo to postati i SCG. Promene koje se de{a-
vaju u ovom delu jugoisto~ne Evrope izuzetno su dinami~ne, i voj-
ska se mora brzo prilagoditi svim izazovima koji su pred wom.
Nove dr`ave su osetqivije na takve bezbednosne izazove, rizike
i pretwe. Verujem da }emo ovu saradwu slede}e godine unaprediti
me|usobnim susretima, razgovorima, ali i zajedni~kim aktivno-
stima, kao {to smo planirali i dogovorili se. 

Reformisawe sistema odbrane i wegovo prilago|avawe
zahtevima vremena jedno je od kqu~nih pitawa za zemqe ko-
je nastoje da u|u u integracije. Hrvatska je ve} u{la u Part-
nerstvo za mir. Da li to zna~i da je daleko odmakla i u re-
formi oru`anih snaga? 
– Reforme oru`anih snaga u Hrvatskoj su, u biti, stale. Za-

vr{ili smo prvu fazu, {to zna~i da smo znatno smawili broj
qudi. Prvi deo reforme sastojao se u tome da se oru`ane snage
{to vi{e broj~ano smawe. Drugi deo zasniva se na funkcional-
nom reformisawu, pri ~emu nam je ciq uspostavqawe nove orga-
nizacije. Jednostavno smo poku{ali da se u svim podru~jima si-
stema odbrane i oru`anih snaga prilagodimo standardima Na-
toa, po~ev{i od same organizacije Glavnog sto`era, do organi-
zacije na{ih jedinica, organizovawa planirawa i usvajawa
standardnih operativnih postupaka koji su neophodni ako `elite
da budete deo Natoa. Tako|e, radimo na dugoro~nom planu razvo-
ja, gde bismo poku{ali da donesemo na{u viziju razvoja, koja tre-
ba da bude potvr|ena u Hrvatskom saboru, kako bi kompatibil-
nost i interoperabilnost sa sistemima zapadnih zemaqa, odno-
sno sa ~lanicama Natoa, bila stvarna, ne samo deklarativna. U
prvom delu reforme dali smo izuzetno velika sredstva i ulo`i-
li mnoge napore u osposobqavawe qudstva. Drugi deo se, pre
svega, odnosi na ulagawe u tehniku i wenu modernizaciju. 

Sve to zavisi od mogu}nosti dru{tva da odvoji novac. Koli-
ko ono u Hrvatskoj ima razumevawa za potrebe sistema od-
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brane i ~iwenicu da reforma tra`i ulagawe u znawe, {ko-
lovawe, opremawe, kupovinu novog naoru`awa i sredstava?
– Moram da priznam da su zahtevi oru`anih snaga svih ze-

maqa u tranziciji uvek mnogo ve}i nego {to je ostvarivo. Hrvat-
ska ima svoje programe i kada bih rekao da sam u potpunosti za-
dovoqan obra~unskim sredstvima, to ne bi bilo ta~no. Me|u-
tim, Vlada izdvaja i podr`ava modernizaciju i izdvaja}e sred-
stva izvan prora~unskog dela, koji nije u skladu s onim {to smo
deklarisali. Ni finansirawe me|unarodnih vojnih operacija
ne ide iz obra~una Ministarstva odbrane, odnosno oru`anih
snaga, i u tom smislu postoji podr{ka, ali nedovoqna. A nedo-
voqna je zato {to su sredstva kojima raspola`emo najve}im de-
lom sredstva biv{e jugoslovenske vojske. Ona nisu moderna ni
kompatibilna, a modernizacija u OS Hrvatske je prioritet i u
Kopnenoj vojsci, i u Vazduhoplovstvu, i Mornarici. Za to su nam
potrebna izuzetno velika sredstva. Stoga planiramo moderni-
zaciju u desetogodi{wem periodu.

Pomenuli ste mogu}u saradwu SCG i Hrvatske u oblasti na-
menske industrije. [ta konkretno imate u vidu?
– Zemqe koje imaju razvijenu namensku proizvodwu znaju za

potrebe na{ih oru`anih snaga. Mi smo dali odre|ene naznake
o tome {ta nas zanima i sada se poku{ava prezentirati nova
tehnologija. Ali mi smatramo da deo proizvodwe mora biti u
Republici Hrvatskoj. S obzirom na prethodnu vojnu industriju,
mislim da postoje mogu}nosti za saradwu na{ih kapaciteta i
kapaciteta u SCG. Ni{ta nas ne spre~ava da ubrzo po~nemo raz-
govore. Siguran sam da ima prostora za to, te da bi o tome tre-
balo da razmi{qaju ne samo na{e dve dr`ave ve} i ostale dr-
`ave iz biv{e Jugoslavije.

Kako biste predstavili hrvatsku vojsku danas?
– Re~ je o maloj vojsci koja ula`e izuzetno velike napore u

sistem obrazovawa i obuke, koja te`i da bude racionalna i eko-
nomi~na, prati mogu}nosti dr`ave, odgovara na izazove moder-
nog vremena, izazove koje name}u novi asimetri~ni oblici ugro-
`avawa, vojsci koja ima potencijala i vojsci koja brzo usvaja
standarde. Verujem da }e, uz podr{ku i usvajawe novih sredsta-
va, nove tehnike, ta vojska biti po meri zahteva Republike Hrvat-
ske, a isto tako i bitan segment u ovom regionu, koji }e brzo iz
regiona u kome ima neuralgi~nih ta~aka pre}i u region mira i
razvoja. Ta vojska }e mo}i odgovoriti izazovima i biti garanci-
ja mira u regionu.

Va{a vojska u~estvuje u
mnogim mirovnim opera-
cijama. Prema nekim po-
dacima, ~ak u jedanaest. To
je veliko iskustvo za tako
mlade oru`ane snage.

– U ovom trenutku o~ekuje
nas ve} {esta smena na{ih
vojnih policajaca i drugih
oficira – negde pedesetak
vojnika – u Avganistanu. Pre-
uzeli smo u potpunosti zadat-
ke vojne policije. Na{i ofi-
ciri su tamo na ~elnim pozi-
cijama. U sastavu Litvije {a-
qemo sedam posmatra~a koji
}e biti u tom delu. U mnogim
zemqama Afrike, do Haitija,
imamo svoje posmatra~e. Sa
ulaskom u Partnerstvo za
mir dobijate odre|ene zadat-
ke. Ako ho}ete da u|ete u od-
re|ena partnerstva, regio-
nalne inicijative, ili ako

`elite da prilagodite svoje jedinice standardima, morate da se
doka`ete u odre|enim misijama. Od vas se zahteva da oko dva
odsto snaga imate “napoqu”, a slede}ih osam da bude spremno
za odlazak, dok 40 odsto mora biti pokretno i sposobno da bude
anga`ovano u vrlo kratkom roku. To iziskuje vremena, strpqewa,
novi pristup selekciji i obuci, novi na~in promi{qawa. Poku-
{avamo da uvedemo profesionalizam u kome je odnos izme|u voj-
nika i Ministarstva jasno definisan: oru`ane snage postavqa-
ju zahtev i ka`u {ta o~ekuju od svog vojnika, a vojnik mora znati
{ta }e dobiti ugovorom. 

Pa, {ta }e dobiti?
– To je jasno definisano na{im zakonima: on ima odre|ena

prava i beneficije, u zavisnosti od misije u koju je upu}en. Vojniku
ostaje doma}a plata, dnevnica koja je otprilike 80 dolara i odre-
|ena druga prava, kao {to su `ivotno osigurawe i u slu~aju povre-
da, i niz drugih prava koja se ugovorom nedvosmisleno preciziraju.

[ta opredequje vojnike za odlazak u mirovne operacije?
– Jedan od motiva je profesionalno dokazivawe, ali nije

zanemariv ni materijalni. U tom smislu mi moramo da budemo
odre|eni: ako od profesionalnog vojnika tra`imo da izvr{i
svoje zadatke, onda smo spremni i da ga platimo.

U nekim zemqama javno se ispoqava otpor prema slawu do-
ma}ih vojnika u udaqene krajeve. Javqa se strah od odmazde
i sli~no. Kako hrvatska javnost reaguje na anga`ovawe svo-
jih trupa u inostranstvu?
– Javnost je dosta osetqiva kada je re~ o slawu na{ih jedi-

nica “napoqe”. Imali smo nekih javnih rasprava i protivqewa
tome. Na sre}u, na{a iskustva su izuzetno dobra, nismo imali
rawenih, niti poginulih u tim aktivnostima. Sabor mora dvo-
tre}inskom ve}inom da usvoji odluku o slawu na{ih jedinica van
zemqe. Ove godine je ve} usvojeno da se u slede}oj utrostru~i
broj vojnika koji }e biti poslati. To zna~i da }e oko 150 na{ih
vojnika 2006. u~estvovati u razli~itim misijama. Ulazak u Nato
postavqa jasne zahteve {ta se od vas o~ekuje, {ta morate da po-
stignete i koji je va{ doprinos u toj organizaciji. ^esto se zava-
ravamo, pa pitamo {ta mi o~ekujemo od Natoa. Moramo da bude-
mo spremni i re}i: mi Natou ili tom udru`ewu mo`emo da damo
to i to, ili mo`emo na taj na~in doprineti stabilizaciji, miru
i jednom druga~ijem okru`ewu. 

Sne`ana \OKI]
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